
 

 

 
 

INTERES MAJOR PENTRU ACCESAREA FONDURILOR EUROPENE 
- SALA DE CONSILIU A PRIM ĂRIEI A FOST ARHIPLIN Ă - 

 
În data de 12 martie 2010 s-au desf ăşurat lucrările primei ediţii a Forumului Economic European. 
Evenimentul a fost organizat de Asocia ţia Regional ă a Întreprinz ătorilor Nord-Est România 

(ARINE), Centrul Europe Direct Ia şi, în colaborare cu Primăria Municipiului Ia şi, Camera de Comer ţ şi 
Industrie Ia şi (CCI), Agen ţia pentru Dezvoltare Regional ă Nord-Est (ADR-NE), Biroul Regional pentru 
Cooperare Transfrontalier ă Iaşi (BRCTI), Oficiul Teritorial pentru Întreprinderi Mici şi Mijlocii şi 
Coopera ţie (OTIMMC), Inspectoratul de Concuren ţă Iaşi (ICI) şi Revista  Glare.  
 Evenimentul a fost găduit de Primăria Municipiului Iaşi, suscitând un interes major  la nivelul IMM-
urilor şi ONG-urilor din Iaşi, cca. 150 de participan ţi umplând până la refuz Sala de Consiliu a Palatului 
Roznovanu. 
 Forumul a fost prezidat  de Dr. Ec. Avocat Mihai Susanu (pre şedinte ARINE şi preşedinte comitet 
de organizare), Paul Matei (director Centrul Europe  Direct Iaşi), Paul Butnariu (preşedinte în exerciţiu 
Camera de Comerţ şi Industrie Iaşi), Cosmin Coman (director Primaria Municipiului Ia şi). 
 Reprezentanţii ADR Nord-Est, director Gabriela Macoveiu şi expert Gabriela Bobeanu, au prezentat 
oportunităţile de finanţare pentru IMM-uri în cadrul Programului Opera ţional Regional 2007 -2013 , 
respectiv calendarul apelurilor, obiective, criteri i de eligibilitate şi alte aspecte tehnice legate de elaborarea şi 
depunerea proiectelor. 
 Reprezentantul BRCT Iaşi, Sebatian Costea, a detaliat modalitatea elaborării şi depunerii unui 
proiect de finanţare, criterii de evaluare şi selecţie în cadrul Programului Opera ţional Comun România - 
Ucraina - Republica Moldova 2007-2013 . 

 Experţii OTIMMC Iaşi, Laura Mihaela Craiciu şi Mirela Amarandei, au expus detalii tehnice privin d 
accesarea de  finan ţări pentru întreprinderile mici şi mijlocii prin programe na ţionale: Programul de 
dezvoltare şi modernizare a activităţilor de comercializare a produselor şi serviciilor de piaţă, Programul 
naţional multianual pentru susţinerea meşteşugurilor şi artizanatului, Programul naţional pentru dezvoltarea 
culturii antreprenoriale în rândul femeilor manager  din sectorul IMM, Program pentru dezvoltarea abili tăţilor 
antreprenoriale în rândul tinerilor şi facilitarea accesului acestora la finan ţare - START - 2010. 
 Directorul Centrului Europe Direct Iaşi, Paul Matei, a prezentat Strategia Europeană pentru 
Creşeterea şi Dezvoltare Durabilă 2020, luând în discu ţie totodată problema perioadei mari de timp 
necesar ă evalu ării şi contract ării proiectelor de finan ţare. 

 Dl Emil Popa, expert evaluator pe multiple scheme de finanţare, a realizat un exerci ţiu  privind 
modalitatea prin care un IMM identific ă o surs ă  de finan ţare nerambursabilă adecvată profilului său, 
însoţit de sfaturi practice privind greşelile ce trebuie evitate în elaborarea unui astfel de proiect. 
 Acest exerciţiu a fost completat cu exemplificarea modalit ăţii administrative  prin care un proiect a 
fost elaborat, a obţinut finanţare şi a demarat implementarea - proiectul Centrul de In formare EMAS Nord-Est 
al Camerei de Comerţ şi Industrie Iaşi, prezentat de expert Luciana Dascălu. 
 Forumul a lansat în premieră dou ă noi servicii tip workshop dedicate agen ţilor economici  la 
nivelul Regiunii Nord-Est, dezvoltate ca urmare a u nei cooperări directe între Asociaţia Regională a 
Întreprinzătorilor Nord-Est România şi Camera de Comerţ şi Industrie Iaşi. Workshop-urile vor aborda 
Managementul proiectelor europene  şi Legisla ţia comercial ă implementat ă a afacerilor , vor permite 
aprofundarea cunoştinţelor reprezentanţilor IMM-urilor în aceste domenii şi se vor finaliza cu exerci ţiul 



elaborării unui proiect de finan ţare pentru fiecare agent economic şi, respectiv, cu un set de documente 
comerciale adaptate specificului şi activităţii concrete a fiecărei firme participante. 

Dl Constantin Bilaus, inspector coordonator al Insp ectoratului Regional de Concurenţă Nord-Est, a 
prezentat rolul Consiliului Concuren ţei în contextul acces ării fondurilor structurale , precum şi 
legisla ţia aferent ă ajutorului de minimis . 

 Forumul Economic European a beneficiat şi de prezenţa europarlamentarului C ătălin Ivan, 
membru al Comisiei de control bugetar a Parlamentul ui European , care a îndemnat audien ţa să 
înţeleagă procedurile de depunere a cererilor de finan ţare şi să depună cât mai multe proiecte pentru a 
absorbi o cotă mai mare din fondurile alocate României. 

 Cu ocazia Forumul Economic European, reprezentantu l United States Peace Corps România, Al 
Mina, a anunţat intenţia organizării cu sprijinul Primăriei Municipiului Iaşi, al Camerei de Comer ţ şi al 
Asociaţiei Regionale a Întreprinzătorilor Nord-Est, a unui Forum de Investi ţii Str ăine  în cursul anului 2010, 
ca modalitate de promovare a mediului economic loca l în faţa unei delegaţii oficiale compusă din 
ambasadori şi ataşaţi comerciali acreditaţi în România. 

 Dezbaterile Forumului au avut un caracter interact iv, experţii angrenaţi răspunzând pe loc tuturor 
întrebărilor adresate de reprezentaţii IMM-urilor şi ONG-urilor prezente în sală. 
 Forumul Economic European s-a încheiat cu o sear ă de gală dedicată participanţilor, organizată de 
către Revista Glare, care a cuprins momente artistice  oferite de către copiii de la Grădiniţa „Paradis”, trupa 
de dans „The Sky” şi Clubul „Imperial”, precum şi un moment de chitară clasică oferit de Dan Arhire. 
Participanţii s-au angrenat într-o ac ţiune de caritate, sprijinind prin intermediul unei tombole Asociaţia Copilul 
Meu - Inima Mea, Asocia ţia Naţională pentru Copii şi Adulţi cu Autism din România şi Asociaţia Judeţeană 
de Şah Iaşi. 
 

Dr. Ec. Avocat Mihai Susanu 

Preşedinte  

Asociaţia Regională a Întreprinzătorilor Nord-Est 

 

 

CONCLUZIILE SONDAJULUI DE OPINIE  
ÎN RÂNDUL PARTICIPAN ŢILOR LA FORUMUL ECONOMIC EUROPEAN 

 

 Cele circa 150 de IMM-uri şi ONG-uri prezente la prima edi ţie a Forumului Economic European au 
participat la un sondaj privind nivelul de percep ţie a informaţiei şi procesului de depunere şi obţinere a 
proiectelor cu finanţare nerambursabilă. 
 Reprezentanţii Agenţiei de Dezvoltare Regională Nord-Est, Oficiului Teritorial pentru Întreprinder i 
Mici şi Mijlocii şi Cooperaţie Iaşi şi Biroului Regional de Cooperare Transfrontalieră Iaşi, co-organizatori ai 
Forumului, s-au angajat să ia în considerare concluziile şi sugestiile participaţilor, în calitate de poten ţiali 
beneficiari, în elaborarea variantei finale a ghidu rilor solicitantului şi în simplificarea procedurilor de accesare 
a fondurilor de finanţare nerambursabilă.  

Concluziile pe marginea chestionarelor se pot sinte tiza astfel: 

 
1. Categoria repondentului: 54%-IMM, 36%-ONG, 10%-APL. 
2. Vechimea organizaţiei: 54% peste 5 ani vechime , 15% între 3-5 ani, 23% între 1-3 ani, 8% sub 1 an . 

3. Repondentul a mai depus proiecte? 51% Da, 49% Nu. 
4. Intenţia de a depune un proiect în acest an: 100% Da. 

5. Sursele de informare, în ordinea eficien ţei şi accesării de către repondenţi: Internet , Presa scrisă, Tv, 
Radio. 
6. Percepţia asupra calităţii informaţiei oferite de către Autorităţile de Management: 65% - informa ţia oferit ă 
este clar ă, 35% - informaţia oferită este insuficient de clară. 
7. Percepţia asupra nivelului de birocra ţie în depunerea cererilor de finan ţare: 83% - procesul de depunere 
a cererilor de finan ţare este mult prea birocratic , 17% - nivelul birocra ţiei este considerat ca fiind unul 
adecvat acestui proces. 
8. Opinia celor care au accesat programe de finan ţare, cu privire la perioada de timp aferent ă evaluării 
cererilor de finanţare: 83% - perioada de evaluare a cererilor de finan ţare este exagerat de mare , 17% - 
perioada este considerată ca fiind una adecvată acestui proces. 

9. Opinia celor care au câştigat proiecte, cu privire la nivelul de birocra ţie în procedura de contractare a 
proiectelor: 79% - procesul de contractare a proiectelor este mu lt prea birocratic , 21% - nivelul 
birocraţiei este considerat ca fiind unul adecvat acestui p roces. 



10. Opinia celor care au implementat sau sunt în cu rs de implementare a unui proiect, cu privire la pe rioada 
de decontare a sumelor angajate din resurse proprii : 90% - perioada este mult prea mare , 10% - perioada 
este optimă. 
11. Percepţia IMM-urilor  asupra nivelului optim de prefinan ţare în cazul câştigării unui proiect: 35% - 
consider ă optim s ă primeasc ă o prefinan ţare de 50% din valoarea proiectului , 21% - consideră că ar 
avea nevoie de mai pu ţin de 50% pentru a începe implementarea, 44% - cons ideră că ar avea nevoie de 
peste 50% pentru a începe implementarea. 
12. Percepţia IMM-urilor  asupra nivelului optim de co-finan ţare a unui proiect: 69% - consider ă că nivelul 
impus al cofinan ţării ar trebui s ă fie maxim 30% din valoarea proiectului , 31% - consideră că nivelul 
impus al cofinanţării ar trebui să fie între 30-50% din valoarea proiectului. 
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